
Selkokielinen 
vuorovaikutus

Vertaisryhmätapaaminen



Selkokielen tarve

Vuoden 2019 arvion mukaan Suomessa 
jopa 750 000 ihmistä tarvitsee selkokieltä. 

➔Selkokielen tarve tuskin tulee 
vähenemään. 



Kielellinen epäsymmetria

Kielellinen epäsymmetria on tilanteessa, 

jossa yhdellä tai useammalla keskusteluun 

osallistujalla on rajoituksia kielitaidossaan. 

Syynä kielelliseen epäsymmetriaan voi olla 

esim.:

• neurologinen vamma tai poikkeavuus

• sairaus

• kehityksellinen viivästymä

• puutteellinen kielitaito.



Vuorovaikutus

• Kommunikointitilanteessa kieltä paremmin 

osaavalla on sitä suurempi valta ja vastuu, mitä 

heikommat kielelliset keinot vähemmän kieltä 

hallitsevalla osapuolella on. 

• Yleensä kieltä paremmin hallitseva on 

keskustelussa aktiivisempi osapuoli.

• Puhujaroolit ja osapuolten välinen suhde eivät 

kuitenkaan ole automaattisia tai pysyviä. 



Vuorovaikutus

• Vuorovaikutustilanteessa osallistujien käytökseen 

voi vaikuttaa se, kuinka tietoisia he ovat omista tai 

puhekumppanin kielellisistä rajoitteista. 

• Keskustelutilanteellakin on oma vaikutuksensa 

osallistujien käytökseen, esimerkiksi viranomaisen 

kanssa asiointi on erilainen tilanne kuin tutun 

kanssa juttelu. 

Suomenkielisen vapaaehtoisen ja ei-

suomenkielisen oppilaan kohdatessa 

vapaaehtoinen on pääsääntöisesti 

osaavampi suomen kielessä, mutta esim. 

koulun arjesta tai internetin ilmiöistä 

puhuttaessa lapsi voi hallita suomeksikin 

sellaista sanastoa, jota seniori ei 

tunnista.
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Mitä jäi mieleen?

Kysyttävää?

Ajatuksia?



Kiitos!


